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To improve the efficiency of disintegrators in building materials production 

technologies requires an appropriate analysis of the basic industries. As an exam-
ple, we analyze the current level of technologies development and material com-
munition processes. 

The industrial production in Belarus is characterized by high cost of 
processing of various materials: building materials, fertilizers, food products, solid 
fuels, chemicals, additives, all kinds of waste, etc.  

The main processing operations are comminution, classification, mixing, 
transporting, compaction, granulation, drying, roasting, autoclave treatment, va-
cuumizing. 

We focus our attention on the machines used in the process of comminution. 
We can call them disintegrators, and on this basis give a comprehensive assess-
ment of their technical efficiency and technical level. High energy costs that ac-
company the process of fine communition, are not only due to large amounts of 
materials being processed, but also because of the fact that the machines used for 
communition, especially for grinding, have very low efficiency, and their perfor-
mance factor is a few percent at best. 

The analysis of the disintegrating technologies can be carried out according 
to the following parameters: the volume of production, costs, the level of technol-
ogies, the level of equipment, development prospects, the cost of re-equipment, 
research and design capabilities, engineering base. In regard to the level of me-
chanical engineering, our own scientific and technical potential should be taken 
into account. 

At present, the most efficient machines for fine communition of granular ma-
terials are mills that use high-speed impact loading. For example, medium-speed 
mills are used more frequently, their energy consumption per unit of material is 
twice as low as that of drum mills. Nowadays, the main trend of improving the ef-
ficiency in building materials production of is the replacement of traditional 
equipment by new, energy-intensive one. 

Researchers are currently working at developing new, more efficient ma-
chines for materials communition.  In the near future the disintegrators will be 
used more widely due to construction of new cement and lime-sand brick plants, 
development of iron ores, tripoli, gypsum mines, and as a result of increased pro-
duction at the existing plants.   
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Основными методами для получения наноразмерных композиция явля-

ются: физические, механические и химические методы. 

Механические методы – это измельчения материалов механическим пу-

тем в мельницах различного типа – шаровых, планетарных, центробежных, 

бисерных, вибрационных, пружинных устройствах, аттриторах и симолойе-

рах. Аттриторы и симолойеры-это высокоэнергетические измельчительные 

аппараты с неподвижным корпусом-барабаном с мешалками, передающими 

движение шарам в барабане. 

Разновидностью механического измельчения является механосинтез, 

или механическое легирование. Так получают нанопорошки легированных 

сплавов, интерметаллидов, силицидов и дисперсноупроченных композитов с 

размером частиц 5–15 нм. 

В настоящее время разрабатываются опытные образцы агрегата вибра-

ционного типа и валкового типа. В агрегате вибрационного типа материал 

измельчается по мокрому способу. Сущность заключается в передаче вибро-

воздействий от вибровозбудителя на рабочий орган, который в результате 

измельчает материал, и возвращению рабочего органа в исходное состояние 

под действием пружины. Измельченный материал всасывается через трубо-

проводы в бак, где происходит непрерывное перемешивание. 

В агрегате валкового типа материал измельчается по сухому способу. 

Отличие от других агрегатов валкового типа состоит в том, что один из вал-

ков, установленных на горизонтальной оси, выполнен со щеткой по всей по-

верхности. Материал попадает между валками и в результате происходит 

измельчение. 

Эффект достигается за счет удельных контактных напряжений, созда-

ваемых рабочими элементами, малых поперечных сечений, увеличения ко-

личества актов воздействия и своевременном удалении измельчаемого мате-

риала из рабочей зоны. 

Использование предлагаемой разработки в производстве позволит 

уменьшить затраты на электроэнергию, расходуемую агрегатами, повысить 

качество получаемых строительных материалов за счет содержания в из-

мельченном материале нанодисперсных частиц. 

  




